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Voorwoord

Geachte lezer,

Schrijvende anno 2024, ligt 2023 ondertussen al even achter ons, maar wat een
jaar is het geweest. Het eerste (normale) jaar na corona waar we elkaar weer
zonder beperkingen konden ontmoeten en de normale gang van het leven weer
min of meer zijn beloop had. Een jaar ook waar politiek zowel nationaal als lokaal
het nodige gebeurde, onder andere met een nieuw college van B&W in Den Haag,
hetgeen ook voor Leidschenveen veranderingen met zich meebrengt.

Zo hebben we bijvoorbeeld moeten constateren dat een van de laatste
onbebouwde gebieden in Leidschenveen, naast de nieuwbouw van het ROC
Mondriaan aan de Henry Faasdreef, door de gemeenteraad van Den Haag
eenzijdig en zonder enige vorm van participatie vanuit Leidschenveen is bestemd
voor de komst van woonwagenbewoners. Als direct gevolg van deze eenzijdige
besluitvorming ‘van bovenaf’, zonder echt goed de belangen van Leidschenveen
mee te wegen, is de mogelijkheid tot het bouwen van woningen voor vele
honderden nieuwe en bestaande bewoners komen te vervallen. Hieruit blijkt dat,
ondanks de inspanningen van BOL, (de belangen van) Leidschenveen niet altijd
hoog op de agenda staan in de Haagse politiek.

Ook heeft Leidschenveen in 2023 het nationale nieuws gehaald met de hoogste
PFOS-vervuiling van heel Nederland langs de Tiber in het Forepark, direct
grenzend aan onze wijk. Hier heeft BOL een coördinerende rol kunnen spelen om
lokale bewoners bij elkaar te krijgen en de verschillende betrokken partijen naar de
wijk te halen voor tekst en uitleg. De gemeente Den Haag heeft toegezegd hierin
de leidende rol toegezegd op te nemen om met de verschillende overheden samen
te werken en met één mond richting Leidschenveen te spreken. Het zal een
langdurig traject zijn om deze vervuiling uiteindelijk opgeruimd te krijgen.

Het verdedigen van de (politieke) belangen van Leidschenveen blijft aldus een
heikel punt waar BOL soms het verschil kan maken, maar soms helaas ook niet.

2023 is ook het jaar geweest waar we als BOL een aantal mooie sociale
initiatieven hebben kunnen ontplooien of (mede)gefaciliteerd hebben, zoals
bijvoorbeeld de Avond4Daagse, de Seniorendag of Proef Leidschenveen. De
Huiskamer van Leidschenveen ging het derde jaar in en draait op volle toeren met
mooie initiatieven en met vele bezoekers die elkaar zo weten te vinden. Het is
geweldig te zien dat een initiatief volledig georganiseerd en draaiende gehouden
door vrijwilligers zo’n succes is gebleken. BOL heeft hiervoor dan ook de Piet Vink
Prijs mogen ontvangen. Graag nodig ik u uit verder kennis te nemen van onze
organisatie en onze activiteiten in 2023 en vooral contact met ons op te nemen
wanneer u zelf geïnspireerd bent geraakt om iets voor de wijk te organiseren of
anderszins te betekenen. Veel leesplezier toegewenst!

Niels Hunck
Voorzitter BOL
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Bestuur en organisatie

Het bestuur van Bewonersorganisatie Leidschenveen was in 2023 als volgt
samengesteld:

- Voorzitter Niels Hunck
- Secretaris Laura Haasdijk
- Penningmeester Igor van der Heijden (vice voorzitter)
- Bestuurslid leefbaarheid Clemens van der Nat (vice voorzitter)
- Algemeen bestuurslid Ad Schotman
- Algemeen bestuurslid Thea Booi

Het bestuur van BOL vergaderde in 2023 elke twee maanden. Daarnaast kwam
het dagelijks bestuur (voorzitter, penningmeester en secretaris) een aantal malen
bijeen. Bij de vergaderingen was ook de contactpersoon van de gemeente, Wendy
Veen of Monica Quist, een aantal keren een gedeelte aanwezig zodat zaken die
betrekking hadden op de gemeente direct konden worden besproken.

In 2021 is in de gemeente Den Haag een nieuw beleidskader van kracht
geworden. Het lag in de bedoeling dat in 2022/2023 een convenant zou worden
opgesteld tussen de gemeente en alle bewonersorganisaties in Den Haag waarin
de wederzijdse afspraken worden vastgelegd. Dit traject heeft vertraging
opgelopen en het is nog onzeker of en in welke vorm dit convenant zal worden
ingevoerd.

BOL heeft actief meegedacht bij het opstellen van de wijkagenda.

Vanuit bewoners kwamen regelmatig vragen, vooral op het gebied van
leefomgeving, tevens werden er knelpunten aangegeven. Tijdens de
bestuursvergaderingen werd tijd gereserveerd om in gesprek te gaan met
buurtbewoners. Vervolgens werd gekeken of en zo ja welke actie ingezet kon
worden.

Naast de bestuursvergaderingen en de contacten met de gemeente en
buurtbewoners werd contact onderhouden met verschillende partijen zoals:

- Politieke partijen
- Wethouder van de wijk Leidschenveen Kavita Parbhudayal (VVD)
- Wooninvest i.v.m. bebouwing Madeliefveld
- Haags Ontmoeten
- Winkeliersvereniging
- Bibliotheek
- Gemeente i.v.m. plannen rondom Henri Faasdreef
- Seniorenoverleg Leidschenveen/Ypenburg
- Stadslab
- PEP
- Proef Leidschenveen
- Leidschenveen Leeft
- Buurtpreventieteams
- Lokale politie en handhaving
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BOL kan niet functioneren zonder de vele vrijwilligers die voor de wijk actief zijn.
BOL waardeert dit zeer en bindt de vrijwilligers door goede omstandigheden te
creëren en de vrijwilligers te betrekken bij de activiteiten.

BOL heeft in 2023 samen met PEP een middag georganiseerd voor de gastheren
en gastvrouwen van de Huiskamer. In de kerstperiode is een kerstborrel gehouden
waarin de vrijwilligers in het zonnetje werden gezet en een leuke kerstattentie
ontvingen. Onze vrijwilligerscoördinator Thea Booi heeft samen met
medebestuurslid Ad Schotman een training gevolgd om de vrijwilligers goed te
kunnen begeleiden.

Veel vrijwilligers geven aan dat zij iets doen voor de buurt maar dat zij er zelf ook
voldoening van krijgen. Deze wederzijdse gedachte past bij BOL.

Inrichting administratieve en financiële bedrijfsvoering
De penningmeester voert het financieel beheer en is bevoegd tot het verrichten
van betalingen tot maximaal 1000 euro per factuur. Betalingen van meer dan 1000
euro per factuur moeten door het bestuur zijn goedgekeurd. De penningmeester
beheert diverse bankrekeningen.

BOL ontving in 2023 inkomsten uit:

- Basissubsidie van de gemeente Den Haag
- Activiteitensubsidies van de gemeente Den Haag
- Eigen inkomsten uit activiteiten zoals bridge, klaverjas en bingo en

advertenties op onze website
- BOL treedt ook op als intermediair voor organisaties of wijkbewoners die

subsidie aanvragen bij de gemeente (zoals bijvoorbeeld voor het
Buurtpreventieteam de Velden).
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Werkgroep communicatie

Het is belangrijk dat bewoners van Leidschenveen worden ingelicht over
gebeurtenissen en activiteiten in de wijk en dat zij hun mening over diverse
thema’s kunnen uitspreken.

Binnen BOL is de portefeuille "websitebeheerder" ingesteld, waarin ook de
eindredactie is opgenomen voor nieuws over de activiteiten van BOL en andere
bewonersgroepen en organisaties in Leidschenveen op de website:
www.leidschenveen.nu. Deze site wordt goed bezocht, zowel voor het zoeken van
informatie als voor het stellen van vragen of signaleren van knelpunten in de wijk.
Individuele vragen worden vaak direct beantwoord en/of opgelost door één van de
bestuursleden. Als het een vraag betreft die voor meerdere bewoners van belang
is, dan wordt de bewoner uitgenodigd op de bestuursvergadering om het knelpunt
te bespreken.

Daarnaast is BOL actief op de sociale media, zoals Instagram, X (voorheen twitter)
met 566 volgers, Facebook met 2500 volgers, Nextdoor en Hoplr.

Irma den Besten en Ellen Tolhuisen hebben in 2023 de website en de sociale
media beheerd.

Voor onderhoud en verdere verbetering van de website heeft BOL een contract
afgesloten met de firma LT Software. Met een hoge kijkdichtheid is het voor
ondernemers interessant om op deze website reclame te maken voor hun bedrijf of
winkel. Tevens zijn er bedrijven die BOL sponsoren met een klein bedrag.

Op de website van BOL is er mogelijkheid om activiteiten die georganiseerd
worden in de wijk door derden, aan te bieden bij BOL. De webmaster van BOL
zorgt dat alle activiteiten in de wijk Leidschenveen op datum te zien zijn:
www.leidschenveen.nu/agenda. Hier wordt veelvuldig gebruik van gemaakt door
bijvoorbeeld de Gemeente Den Haag, Bibliotheek Leidschenveen, Wijkz,
Winkelcentrum Leidschenveen, Stadsboerderij Landzigt, Stichting Leidschenveen
Leeft, Stichting Jeugd en Gezin, WZH Leilinde, kerkelijke organisatie Hecht en vele
andere organisaties die in de wijk actief zijn.

Naast de website is er een maandelijkse digitale nieuwsbrief. Deze is voor mensen
die liever via mail geïnformeerd willen worden. Zeker met de vele activiteiten in de
Huiskamer vinden mensen het prettig om het programma per mail te ontvangen. Er
zijn momenteel 160 mensen die gebruikmaken van de digitale nieuwsbrief.

Daarnaast heeft BOL in de Posthoorn geadverteerd.
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Werkgroep sociale cohesie

Bewonersorganisatie Leidschenveen zet zich sociaal in voor de wijk o.a. door het
organiseren van activiteiten. Deze activiteiten worden vaak kosteloos aangeboden
of soms tegen een kleine vergoeding. Het betreft activiteiten die een sociale functie
hebben.

Het afgelopen jaar hebben we (gelukkig) geen last gehad van corona waardoor de
Huiskamer het hele jaar open kon blijven.

Alle gastvrouwen en gastheren waren weer enthousiast en hebben zich volledig
ingezet om de Huiskamer goed te laten functioneren. Er is een Huiskamer
Commissie actief, hierin zitten een aantal gastheren/gastvrouwen en de
vrijwilligerscoördinator Thea Booi en bestuurslid Ad Schotman. Deze commissie
komt regelmatig bijeen en zorgt ervoor dat alle gastheren en gastvrouwen worden
geïnformeerd over activiteiten en ontwikkelingen.

Hieronder volgt een overzicht van de activiteiten in 2023:

● Zoals in het vorige jaarverslag is gemeld, heeft BOL de Piet Vink prijs
gewonnen. Het geld van deze prijs is gedeeltelijk besteed aan de inrichting
van de Huiskamer. Met een aantal vrijwilligers is er geverfd, het oude
behang verwijderd en is er nieuw en vrolijker behang geplakt.

● Op 10 maart hebben de oud-gemeenteraadsleden onze Huiskamer bezocht.
Zij werden door het BOL bestuur hartelijk ontvangen en verwend met een
drankje en hapje.

● Op 19 januari hebben Laura, Ad en Thea een gesprek gehad met Sytske
Geertsma en Floor Bogman van PEP. Dit ter voorbereiding op een
netwerkbijeenkomst in de Huiskamer die is gehouden in het voorjaar. Deze
bijeenkomst werd goed bezocht door diverse relaties.

● Valentijnsdag: Dit jaar hebben vrijwilligers namens de Huiskamer zakjes
met chocolade hartjes uitgedeeld in het winkelcentrum.

● Paasactie : De afgelopen jaren zorgde BOL voor paaseitjes voor bewoners
en vrijwilligers van Leilinde. Deze paaseitjes werden voorheen gesponsord
door Albert Heijn maar door aangepast beleid wilde Albert Heijn dit jaar niet
meedoen. Hierdoor is besloten om geen paaseitjes uit te delen. Wel hebben
we een mooie bos bloemen naar Leilinde gebracht. Dit als dank voor het feit
dat wij elke dag het Huiskamertasje daar mogen ophalen en ook weer
wegbrengen. Het tasje wordt daar veilig opgeborgen.

● De dames die de bingo de afgelopen jaren organiseerden, zijn hier in de
zomer mee gestopt. BOL is op zoek gegaan naar vervangers. Begin
augustus hebben gesprekken plaatsgevonden met twee dames die mogelijk
de maandelijkse bingo wilden gaan begeleiden. Helaas is er al snel één
dame wegens ziekte afgehaakt. Uiteindelijk heeft Thea (eenmalig)

7



geholpen bij de september Bingo. Gelukkig hebben zich twee enthousiaste
dames en een heer gemeld die met elkaar vanaf oktober de bingo hebben
begeleid. Dat loopt prima en wordt positief ontvangen door de bezoekers.

● Eind september tot half oktober hebben Ad Schotman en Thea Booi een
cursus voor vrijwilligerscoördinator gevolgd. Zij hebben dit met goed gevolg
afgerond en een certificaat behaald.

● De praktijkondersteuner van het Gezondheidscentrum Leidschenveen heeft
contact opgenomen met BOL om een afspraak te maken om te
onderzoeken hoe “eenzame ouderen” beter betrokken kunnen worden bij de
samenleving. Deze afspraak werd afgezegd en een nieuwe afspraak is nog
niet gemaakt.

● Op 11 oktober is een middag georganiseerd voor de gastvrouwen en
gastheren, begeleid door Sytske Geertsema en Floor Bogman van PEP. De
opkomst was groot. Er werd gesproken over de taak van de
gastvrouw/gastheer maar ook over de taken van de vrijwilligerscoördinator.
Deze middag was succesvol en krijgt in 2024 een vervolg.

● Op zaterdag 4 november vond de Seniorendag plaats. De organisatie was
mede in handen van Thea Booi.

● Op een vacature voor nieuwe gastvrouwen/gastheren op de website “Den
Haag Doet “ zijn enkele reacties gekomen. Hieruit is 1 inval gastvrouw
gekomen.

● Sinds oktober is er een nieuwe gastvrouw voor de dinsdagmorgen. Zij heeft
deze ochtend van Thea overgenomen.

● Op woensdagmiddag 8 december is tijdens een gezellig samenzijn met een
hapje en een drankje aan alle vrijwilligers van BOL een kerstcadeau
uitgedeeld. Dit jaar hebben de slager en de bakker uit ons winkelcentrum
ons hierin gesponsord.

● 15 december was er een extra Creamiddag o.l.v. Mw. Tinie van Haastert

Naast deze bijzondere activiteiten zijn er in 2023 ook veel ook terugkerende
activiteiten geweest. Hieronder volgt een overzicht.

● Biljarten, in 2022 is een nieuw biljart geplaatst waar veel gebruik van wordt
gemaakt

● Creaworkshop (maandelijks)
● Kinderbingo (maandelijks)
● Gamen onder begeleiding (twee keer per maand)
● Programmeren voor kinderen (twee keer per maand)
● Koekjes bakken voor kinderen
● Bridgen, (maandelijks) is altijd binnen een paar dagen volgeboekt
● Bingo, maandelijks, wordt zeer goed bezocht
● Terug naar toen, leuke middag met muziek en nieuwsfeitjes
● Kerststukjes maken, Paasstukjes maken
● Spreekuur wijkagenten
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● Wereldvrouwen komen wekelijks bij elkaar voor sociale contacten en om de
Nederlandse taal te oefenen

● Zanguurtje, in samenwerking met de bibliotheek wordt een maandelijks
zanguurtje georganiseerd

Grote evenementen
● Lowie Blankenspoor heeft een belangrijke bijdrage geleverd aan de grote

evenementen
● Leidschenveen Leeft is in 2023 weer goed bezocht door veel kinderen en

hun ouders
● Koningsdag in winkelcentrum Leidschenveen
● Halloween, met activiteiten zoals pompoen snijden
● Sinterklaasfeest, in samenwerking met winkeliersvereniging
● Het winterfeest met schaatsbaan, in samenwerking met

winkeliersvereniging, kon in 2023 door de slechte weersomstandigheden
niet doorgaan.

● Avondvierdaagse

Alle verslagen van evenementen BOL zijn te bekijken op www.leidschenveen.nu
tabblad Foto’s evenementen BOL. Link HIER
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Werkgroep leefomgeving en verkeer

Luchtkwaliteit van snelwegen
Om de luchtkwaliteit te verbeteren voor de bewoners en verblijvenden langs de
snelwegen streeft BOL naar een maximale snelheid op de A12 en A4 van 100
km/u (24 uur/dag). BOL heeft het nieuwe college opnieuw gevraagd om de brief
hierover conform RIS300053 te sturen.

Houtstook
Door de hoge gasprijzen en de hogere energiebelasting op gas wordt houtstook
als hoofdverwarming van huizen meer en meer toegepast in de wijk. BOL heeft het
nieuwe college opnieuw gevraagd om meer en betere voorlichting te geven over
de overlast van houtrook en fijnstof in de wijk. Dit is met name het geval in delen
van de wijk waarbij de huizen zijn uitgerust met WarmteTerugWinning (WTW) installaties
omdat hierbij de verse lucht vanuit het dak het huis wordt ingeblazen.
BOL blijft het stookalert van RIVM op de BOL-website doorgeven.

RWS uitbreiding A4
De A4 langs onze wijk wordt uitgebreid in het kader van het project A4 Haaglanden
N14, waarbij het totaal aantal rijstroken van momenteel 12 rijstroken naar 15
rijstroken gaat. Rijkswaterstaat heeft gemeld dat het project A4 Haaglanden - N14
voor onbepaalde tijd gepauzeerd zal zijn.

Regionale Energie Strategie (RES)
In kader van de RES wordt een warmteleiding vanuit Rotterdam naar Leiden
aangelegd. Een deel van deze leiding kan gaan lopen in onze woonwijk op de
grens van het Forepark en de woonwijk. BOL volgt de planvorming door
WarmtelinQ, met als uitgangspunt het minimaliseren van overlast in de wijk. Het
Tracé door de wijk is besproken met WarmteLinq en een voorlichtingsavond is
gegeven. Het tracé zal voor grootste gedeelte door middel van boringen worden
aangelegd, alleen bij Henri Faasdreef worden de twee leidingen ingegraven.
In kader van de Regionale Energie Strategie (RES) wordt door Sunvest een groot
zonnepark van 3.5 ha aan de Roeleveenseweg in Zoetermeer ontwikkeld. Het
gebied maakt echter deel uit van de groen-blauw slinger waarin de provincie als
beleid heeft om alleen natuur en recreatie toe te staan. De herbestemming van het
gebied om een zonnepark mogelijk te maken, is daarom ongewenst. BOL heeft
hierover ingesproken in de raad van Zoetermeer en is daarover in gesprek met
provinciale staten. BOL heeft een informatiepakket gemaakt waarin de feiten
worden samengevat. Uitgangspunt van BOL is dat instandhouding van de cultuur
en landschappelijke kwaliteit van het gebied belangrijk is omdat dit gebied direct
grenst aan onze woonwijk.
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Energie coöperatie
BOL is nog steeds in gesprek met Rijkswaterstaat over hun plan-OER
ontwikkelingen, waarin zonneparken langs snelwegen (A4 en A12) worden
gerealiseerd. De samenwerking met de gemeenten Den Haag en Zoetermeer is
belangrijk in de gesprekken met RWS.

Wateroverlast en bodemdaling in Leidschenveen
Sinds de oplevering van Leidschenveen is er door de bewoners geklaagd over
wateroverlast van vochtige kruipruimten en natte tuinen. Daarnaast is er in
Leidschenveen bodemdaling door inklinking van het veen. BOL heeft bij het
stadsdeel aandacht gevraagd om bewoners te informeren over het onderhoud van
drainage onder de woningen.

PFOS vervuiling
In Forepark is vlak voor de zomer een PFOS vervuiling in een sloot van het
Forepark aan het licht gebracht door het NPO programma Pointer. Het
Hoogheemraadschap Delfland wilde deze sloot in 2020 baggeren, en heeft
toen metingen gedaan om de waterkwaliteit te controleren. Bij deze metingen
zijn extreem hoge waarden gevonden die 25.000 duizend keer hoger zijn dan de
maximale waarde die door het RIVM als veilig wordt aangehouden. Door een fout
heeft het Hoogheemraadschap deze vervuiling niet opgemerkt. Ook de gemeente
was niet op de hoogte van de gevonden vervuiling. BOL heeft naar aanleiding van
de vondst vele vragen ontvangen en gecoördineerd naar het Hoogheemraadschap Deze
vragen hebben vooral betrekking op de gezondheid van kinderen en huisdieren.
BOL heeft bij het Hoogheemraadschap en de gemeente aangedrongen op een
informatieavond. Deze is na de zomervakantie gehouden en hierin heeft de wethouder
toegezegd de informatievoorziening tussen de verschillende overheden te
coördineren. Grote vraag bij de bewoners is nog steeds wie de veroorzaker is en
hoe de vervuiling wordt schoongemaakt. BOL is hiervoor in gesprek met de
gemeente, het Hoogheemraadschap en de pers.

Ontwikkeling van de Nieuwe Driemanspolder (N3MP)
BOL doet mee met het gebruikersoverleg N3MP, waarbij BOL blijft aandringen om
meerdere toegangen voor voetgangers te krijgen tot N3MP vanuit de wijk.

Wijkpark “Akoestisch landschap”
Het “Akoestisch landschap” bestaat nu voornamelijk uit grassen. BOL
heeft met de groenbeheerder besproken of herinrichting en/of beheer mogelijk is
waarbij bloemen/insecten meer kans krijgen in deze ecologische verbindingszone.
Alleen selectief maaien is mogelijk binnen het huidige budget.
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Grootschalige nieuwbouw
BOL volgt de planvorming rond nieuwe grootschalige nieuwbouw in de wijk op de
voet. De plannen voor 250 sociale huurflats aan het Madeliefveld zijn on hold gezet.
Door raadsvragen is door het college toegezegd dat eerst een integrale
omgevingsvisie gemaakt moet worden voordat de planvorming verder kan worden
uitgevoerd.
Voor het gebied aan de Henri Faasdreef is dezelfde toezegging gedaan, maar een
paar weken later heeft dezelfde raad een motie aangenomen om een groot
gedeelte van het gebied toe te wijzen aan woonwagens. BOL heeft hierop hun
zienswijze ingediend en bij de raad ingesproken. Ook heeft BOL tijdens de
voorlichtingsavond geopperd om de woonwagens te plaatsen boven op een
laagbouw voor sociale huur, zodat het gebied meerdere functies kan vervullen.

TNO
De Bewonersorganisatie Leidschenveen (BOL) volgt de plannen van TNO om hun
laboratorium in Ypenburg uit te breiden met testfaciliteiten voor nucleaire,
biologische en chemische stoffen die mogelijk in wapens toegepast worden.
Aangezien de faciliteit een strenge geheimhouding kent, heeft BOL een zorg
richting de burgemeester geuit over de communicatie bij incidenten. In het kort komt het
erop neer dat TNO verantwoordelijk is om overheidsdiensten (gemeente, brandweer,
politie en de dienst geneeskundige hulpverlening bij ongevallen) te informeren. De
bestaande crisisorganisatie van de gemeente wordt hierbij het communicatiecentrum. Er
worden door de gemeente daarom geen aanvullende maatregelen genomen.

Complicaties bij het ‘Alternerend inzamelen’ van afval
Gezien de lange periode met hoge buitentemperaturen heeft BOL ook dit jaar
aangedrongen op een zomerregeling tussen 1/5 en 1/10, waarin het restafval wekelijks
wordt ingezameld. Dit verzoek is in 2023 weer gehonoreerd.

Participatie
De nieuwe omgevingswet vraagt een andere invulling van bewonersparticipatie.
BOL is betrokken bij gemeentelijke projecten zoals: Ideeën Raad in de Stad,
Participatiegids en Omgevingsvisie: “Hoe ziet Leidschenveen-Ypenburg eruit als u
aan de knoppen zit?”
BOL heeft hierbij de volgende onderwerpen ingebracht:

● Verbinding met N3MP
● Wijkpark Leidschenveen (groen!)
● Energie transitie naar All Electric versus WarmteLinQ
● Burgerinitiatief Huygenstunnel A12
● Uitbreiding A4, meekoppelkansen – plan OER
● N14 congestie door L’dam Mall of the Netherlands – P&amp;R bij tram.
● Henri Faasdreef / Madeliefveld: doelgroepgericht bouwen
● Uitgaan/Horeca/Ontmoettingsruimte
● Randstad Rail halte Houtkade
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